
Rekonstrukce chodníku
v ulici Na Husánku - I. etapa

Rekonstrukce chodníku v ulici Na Husánku (od čp. 
131 k čp. 120) byla ukončena ve čtvrtek 2. června. Ná-
klady jsme uhradili z  rozpočtu obce. Návrh dopravně 
inženýrského opatření včetně zajištění potřebných po-
volení (Policie, Krajský úřad, ŘSD) a instalaci dopravní-
ho značení zajistila firma SEDOZ DS Lysá nad Labem.

Na křižovatce ulic Malá Strana a Fialova firma TAN-
NACO instalovala dopravní značky Zákaz vjezdu všech 
motorových vozidel a Slepá ulice. Dopravní značka Zá-
kaz vjezdu všech vozidel je instalována na konci ulice 
Malá Strana (v místě napojení polní cesty do Běrunic). 
Po opravě polní cesty v tomto prostoru (bylo provede-
no současně s rekonstrukcí chodníku v ulici Na Husán-
ku) došlo k odstranění betonových zábran. Přestupky 
řidičů, kteří nebudou respektovat dopravní značení, 
bude řešit Policie ČR.
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Narušení plynovodu
V  úterý 3.  květ-

na došlo po 13 ho-
dině při provádění 
protlaku ulice Malá 
Strana (důvodem 
byla výstavba vodo-
vodní přípojky pro 
čp. 36) k  narušení 
hlavního plynovo-
du a z potrubí začal 
unikat zemní plyn. 
Událost byla dělníky 
okamžitě nahlášena 
a na místo se dosta-
vili policisté, hasiči 
a  pracovníci plyná-

ren. V celé obci byly uzavřeny ventily hlavního potru-
bí a došlo k uzávěrce všech odběrných míst. Starosta 
obce na tuto událost občany upozornil místním rozhla-
sem a požádal o vypnutí všech plynových spotřebičů. 
Plynovod byl opravený v 18,15 hodin a pracovníci ply-
náren postupně zprovoznili odběrná místa. V průběhu 
prací byla pro dopravu uzavřena ulice Malá Strana.

Sbírka – pomoc Ukrajině
Po zahájení 

ruské agrese 
proti soused-
ní Ukrajině se 
také naše obec 
připojila k  ma-
teriální sbírce, 
kterou pořádala 

Nezisková organizace Leader Projects ve spolupráci s  ukra-
jinskou neziskovou organizací Asociace pro Evropský rozvoj 
Karpatského regionu. Sbírka byla starostou obce vyhláše-
na 1.  března a  občané mohli od středy 2.  března do pátku 
11.  března předat potřebné věci podle vydaného seznamu 
(leták obdržely všechny domácnosti) v  dopoledních hodi-
nách na Obecní úřad nebo každý pracovní den od 17,30 do 
18,30 v  budově bývalé školy. Zde materiální pomoc přebí-
rala paní Pavla Průšová, za což ji velmi děkuji. Zároveň byla 
uveřejněna čísla účtů, na která mohli občané zasílat finanční 
příspěvky. První část věcí odvezl starosta obce do Hradce Krá-
lové v úterý 15. března, druhá část byla odvezena v pondělí 
21. března.
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Z jednání zastupitelstva obce dne 25. 4. 2022
*Starosta obce seznámil s výsledky hospodaření obce k 31. 3. 2022.
*Zastupitelstvo vzalo na vědomí rozpočtové opatření č. 01/2022 k  31.  3.  2022. Dále zastupitelstvo schválilo 

rozpočtové opatření č. 02/2022 k 25. 4. 2022.
*Zastupitelstvo vzalo na vědomí informace firmy NYKOS o  zvýšení nákladů na likvidaci domovního odpadu 

(vývoj cen pohonných hmot). Pro rok 2022 má obec nárok na uplatnění slevy na skládkovném u 42,94 tun 
domovního odpadu, po překročení této váhy bude účtována vyšší sazba poplatku ve výši 900 Kč/tunu.  
Za 1. čtvrtletí bylo z obce odvezeno již 22,32 tuny domovního odpadu.

*Zastupitelstvo vzalo na vědomí informace starosty obce o  umístění zpomalovacích prahů v  ulici Vrátková 
a opatřeních pro snížení rychlosti projíždějících automobilů na silnici č. I/11. Podle Dopravního inspektorátu 
Policie ČR v  Nymburce zpomalovací prahy do ulice Vrátková lze umístit. V  případě provozu hromadné 
dopravy v ulici se užije tzv. zpomalovacích pásů. Zároveň je třeba dbát podmínky, že zpomalovací práh musí 
být plynule pojízdný rychlostí stanovenou v navrhovaném úseku ulice. Zastupitelstvo rozhodlo s ohledem 
na náklady (instalace pásů a  dopravních značek, projektová dokumentace) realizaci akce odložit. Instalace 
úsekového měření v obci nebo instalace radaru na silnici č. I/11 = problémem je stanovisko odboru dopravy 
Mě Ú Poděbrady, které odmítá převzít agendu přestupků řidičů.

*Zastupitelstvo schválilo návrh na zpevnění plochy před čp. 86 a  99 a  zřízení parkovacího místa pro osobní 
automobily v tomto prostoru.

*Žádost Státnímu fondu dopravní infrastruktury o dotaci na rekonstrukci chodníku v ulici Na Husánku (od čp. 51 
k čp. 131) byla zaslána 11. února. Projekt řeší rekonstrukci chodníku a vjezdů v celkové délce 225 m (plocha 472 
m2). Výše požadovaného příspěvku činí 1 531 451 Kč (85 % celkových nákladů).

*Zastupitelstvo vzalo na vědomí informace starosty z jednání se zástupcem firmy CETIN. V současné době probíhá 
průzkum v jednotlivých obcích, zda by bylo možné realizovat pokládku optických kabelů.

*Zastupitelstvo vzalo na vědomí odpověď firmy GasNet Hradec Králové na nabídku obce na odkup plynovodu. 
Na základě ekonomického posouzení firma nákup odmítla a předkupní právo nevyužije.

*V budově bývalé školy byla provedena výměna dvou oken (do ulice Poděbradská). 

Zveřejněny jsou upravené verze dokumentů z důvodu dodržení přiměřenosti rozsahu zveřejňovaných osobních údajů podle záko-
na č. 101/2000 Sb., o ochraně osobních údajů v platném znění. Občané, kteří mají zveřejněné osobní údaje, k tomuto dali písemný 
souhlas. Úplná znění dokumentů jsou uložena v archívu obecního úřadu.

Anketa – symboly obce
V minulém čísle Zpravodaje jsme vyhlásili anketu, která se týkala znaku a vlajky naší obce. Ptali jsme se vás, zda 

máme usilovat o jejich získání, a tak se připojit k více než pěti tisícům měst a obcí, které své symboly mají. Vzhledem 
k tomu, že jsme neobdrželi žádné nesouhlasné reakce, naopak jen kladná vyjádření a několik různých návrhů obec-
ního znaku (také od dětí), obecní zastupitelstvo nyní projedná další postup. Potom bychom požádali odborníka 
z oblasti heraldiky o pomoc při zpracování symbolů naší obce. Jeho návrhy vám budou předloženy k výběru toho 
nejlepšího z nich.

Zastupitelstvo obce

V sobotu 5. března Sbor dobrovolných ha-
sičů Dlouhopolsko připravil posezení s  žena-
mi a pro ženy. Zástupci spolku osobně pozvali 
všechny ženy ve věku nad 50 let do bývalé ško-
ly, kde pro ně připravili menší program. Každou 
ženu jsme uvítali květinou, pohostili kávou, ví-
nem a chlebíčky. O hudební doprovod se sta-
ral harmonikář Milan Novák z Velkých Výklek. 
Zpestřením celého odpoledne byly historické 
fotografie z Dlouhopolska, které zapůjčil kroni-
kář obce.                Ivan Rúfus

Posezení s dlouhopolskými ženami
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Akademie třetího věku

Za finanční podpory Obecního úřadu, kterému touto 
cestou děkuji, se mi podařilo dojednat cyklus přednášek, 
které jsou určené všem, nejen seniorům. Přednášejícím je 
pedagog a lektor Ing. Petr Šika, který se tématicky věnu-
je oblastem zábavné historie a psychologie, zdravotního 
handicapu, bezbariérovému prostředí a  péči o  seniory. 
Na Fakultě zdravotnických studií ZČU zpracoval sborník 
vědeckých prací na téma „Příprava na stárnutí“. Je auto-
rem odborné publikace Historie a  vývoj ortopedického 
vozíku.

První přednáška proběhla ve čtvrtek 17.  března 
pod názvem Zábavná historie medicíny. Dozvěděli jsme 
se spoustu zajímavých informací. Např. jak a čím se léči-
lo ve středověku, že invalidnímu vozíku se má správně 
říkat ortopedický vozík a že už byl znám ve starověkém 

Egyptě. V  roce 1350 se po českém králi Karlu  IV. slehla 
zem a říkalo se, že byl otráven. Pravda však byla úplně 
jinde. Karel IV. v tu dobu ležel ochrnutý na lůžku a léčil 
se z úrazu, který si přivodil na tajném rytířském turnaji. 
Italský turnajový lékař měl plné ruce práce, aby zastavil 
krvácení, z dutiny ústní odstranil krevní sraženiny a pak 
se snažil uvolnit hluboko zaraženou bradu. Nejprve ji vy-
sunul a zlatým nebo stříbrným drátem ji zpevnil. Ošetřil 
také potrhané sliznice, okostici a rány na kůži. Poté celou 
čelist znehybnil obvazem. Léčení plné bolesti, problémů 
s dýcháním, výrony a proleženinami trvalo několik měsí-
ců. Ani francouzský král Ludvík XIV. nebyl ušetřen boles-
tem při trhání zubů bez anestetik, vypalování měkkého 
patra rozžhaveným železem proti zánětům, soustavné-
ho pouštění žilou a častým klystýrům.

Druhé společné setkání se uskutečnilo ve středu 
11. května pod názvem Zábavná historie kriminalistiky. 
Dozvěděli jsme se, kdo byl londýnský „Jack rozparovač“ 
a jak vypadal, proč se lumpům říká grázl, kdo to byl Ba-
binský a  jak se proslavil po svém propuštění z  vězení. 
Také i  to, který slavný Čech prodal pražskou tramvajo-
vou linku č. 1 a hrad Karlštejn. Na samém závěru jsme 
soutěžili a výherce dostal malou pozornost.

V druhém pololetí tohoto roku jsou plánované další 
dvě přednášky, a to: 21. října s názvem Zábavná historie 
jídla a vaření a 9. prosince Zábavná historie vánočních 
svátků, vždy od 18. 00 hodin.

Srdečně jste zváni.
 
       Jana Okrouhlá

Ukliďme Česko 
Tato dobrovolnická úklidová akce probíhá 

dvakrát ročně na území celé České republiky. 
Jejím cílem je uklidit nelegálně vzniklé černé 
skládky a nepořádek. Naši dobrovolní hasiči se 
také připojili. Po registraci v celostátní databázi 
jsme obdrželi pytle, rukavice a samolepky pro 
zúčastněné. Sešli jsme se v  sobotu 26. března 
v  9.00 hodin na fotbalovém hřišti. Zde jsme si 
rozdali potřebné pomůcky a rozešli uklidit les 
Vacinek (po levé straně silnice - od hřiště smě-
rem ke Kopičáku). Zúčastnili se členové Sboru 
dobrovolných hasičů Dlouhopolsko, Dětského 
airsoftového týmu Black Rebels a několik na-
šich občanů - svůj volný čas této akci obětovalo 
celkem 33 dospělých a dětí. Všem děkujeme. 
Celkem jsme sebrali 37 pytlů odpadu (plasty, 
plechovky, sklo = cca 500 kg), které traktorem 
odvezl do sběrného dvora v Úvozu Václav Hr-
dina čp. 30. Závěrem mi dovolte, abych poděkovala panu Josefovi Vávrovi čp. 74, který obsah jednotlivých pytlů 
roztřídil a odvezl do kontejnerů na tříděný odpad. Počítáme se zapojením do akce Ukliďme Česko i v zářijovém 
termínu.

                  Jana Okrouhlá
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Pálení čarodějnic 
Po dlouhých dvou letech jsme se konečně v sobotu 30. dubna mohli společně sejít v Úvozu na tradičním „Pálení 

čarodějnic“. V 19,30 hodin hasiči z Velkých Výklek zapálili oheň. V čarodějnických kostýmech přišlo celkem 9 dětí a 
dospělých. Každý z nich jako pozornost obdržel diplom za kostým a perníkovou čarodějnici. Dalších 50 perníčků bylo 
rozdáno všem dětem bez kostýmů a náhodně i dospělým. Ve stánku s občerstvením bylo k dispozici točené pivo, 
nealkoholické nápoje, káva i víno. Kdo měl chuť, mohl si opéct špekáček na malém ohništi. Obecnímu úřadu tímto 
děkujeme za finanční příspěvek a těšíme se na shledání při dalších akcích, které pro vás připravujeme.        Ivan Rúfus

Střípky z naší knihovny
V uplynulém období, kdy se konečně uvolnila protiepidemická opatření, mohla jsem uspořádat Knihovnická 

tvoření. Nejprve to bylo 12. března, kdy jsme z pediku pletly ošatku „kukaň“. Tato ošatka má vícero využití, např. jako 
dekorace nebo dovnitř můžeme umístit květináček s květinou či jiné předměty. 

V předvelikonočním období (3. dubna) jsme malovaly kraslice technikou voskový reliéf. Tento způsob zdobení 
kraslic patří mezi jednu z nejstarších technik na našem území. Sice pro náš region není typická, ale i tady našla své 
malérečky a obdivovatele. Kromě vyfouklých slepičích vajíček jsme malovaly i kachní vejce. Špendlíkovou hlavičkou 
jsme nanášely na skořápky rozehřátý barevný vosk, který tvořil plastické vzory. 

V sobotu 7. května jsme si vyzkoušely vyrobit zvykoslovné tvary z vizovického těsta. Abychom mohli hovořit 
o vizovickém pečivu, musíme dodržet správný postup zpracování těsta, tedy ruční hnětení - nejméně 1 hodinu. 
Nekynuté, tvrdé a křehké pečivo je vyrobené jenom z mouky a vody. Vizovické pečivo je figurálního charakteru, má 
původní tradiční vzory, které se postupem doby sice trochu mění, ale jejich základní motivy zůstávají (strom života, 
věnce s valašskými figurami a hlavně původní typy zvířecích figurek). Jednotlivá zvířátka představují určité vlast-
nosti, např. žába má zajistit dostatek čisté pramenité vody, holubička vnáší klid a pohodu do rodiny, ježek vypíchává 
nemoci, štír přináší obdarovaným bohatství i štědrost, veverka je symbolem hospodárnosti. 

Další knihovnická tvoření připravuji na podzimní měsíce, stejně tak i další akce, na které vás srdečně zvu. 
V knihovně nabízím možnost bezplatné meziknihovní výpůjčky a využití internetu. Registrace nových čtenářů je i 
nadále zdarma.

Mějte všichni krásné léto a dětem přeji pohodové prázdniny.            Jana Okrouhlá
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Svaz tělesně postižených

První akcí v letošním roce byl výlet do jižních Čech v sobo-
tu 14. května - dlouhopolských účastníků bylo 7.

První zastávkou byl zámek Březnice u Příbrami - původně 
gotická tvrz z poloviny 13. století. Ve 2. polovině 16. století byla 
přestavěna na renesanční zámek Jiřím Lokšanem z  Lokšan. 
Roku 1623 získal zámek královský prokurátor Přibík Jeníšek 
z  Újezda, který se v  roce 1621 zasloužil o  přísné potrestání 
všech aktivních účastníků stavovského povstání. Po smrti po-
sledních příslušníků rodu byl zámek v majetku Krakowských 
z  Kolovrat. Posledními soukromými majiteli byli až do roku 
1945 Palfyové z Erdodu. V současné době je zámek pod sprá-
vou Památkového ústavu středních Čech v Praze.

Fasády zámku jsou opatřeny novorenesanční sgrafitovou 
omítkou, byla postavena kašna, opraveny arkády, provedena 
nová úprava zahrady a  rozsáhlého anglického parku. Nejvý-
znamnější architektonickou částí zámku je raně barokní kaple 
Panny Marie (z  let 1625 - 1632). Historickým skvostem je zá-
mecká knihovna, zvaná Lokšanská. Jde o  nejstarší zámecký 
knihovní sál v  původní podobě z  roku 1558 (část knihovny 
byla darována  Národnímu muzeu při jeho založení v  roce 
1818). Zámecké interiéry jsou bohatě zdobeny nástěnnými 
malbami, vybavené vzácným nábytkem, ukázkami kachlo-
vých kamen, sbírkami cínového nádobí a porcelánu, skla, tro-
fejemi z cest hraběte Pálfyho po Africe, loveckými a jezdecký-
mi trofejemi. Součástí interiérů je velká hodovní síň, empirový 
salon, zámecká jídelna, kabinet a zbrojnice.

Dalším zastavením bylo poutní místo Klokoty u  Tábora 
- národní kulturní památka. Hlavním objektem je kostel Na-
nebevzetí Panny Marie v  uzavřeném areálu. První písemná 
zmínka o kostelu je z roku 1361. K přestavbě došlo počátkem 
18. století Součástí kostela je hlavní oltář s  obrazem Panny 
Marie, dvě boční kaple sv. Václava a sv. Josefa, kazatelna, kůr 
s varhany a dva menší oltáře. Prostor kolem kostela obklopu-
jí zastřešené ambity se čtyřmi kaplemi v rozích s cibulovými 
báněmi. Ambity jsou vyzdobeny lunetovými obrazy ze života 
Krista a Jana Nepomuckého. Věží je v areálu deset s jedenácti 
zvony. V Klokotech působí kongregace Misionářů oblátů Pan-
ny Marie Neposkvrněné (oblát = obětovaný Bohu).

Poslední zastávkou a sladkou tečkou nakonec, bylo Muze-

um čokolády a marcipánu v Táboře. Ve 3 podlažích se nachá-
zejí místnosti s  exponáty z  čokolády a  marcipánu, prodejna 
a občerstvení, dílny pro tvoření sladkostí, kinosál a pohádkový 
sklep s ježibabou, čerty nebo permoníky. Mezi exponáty na-
jdeme výjevy z pohádek, večerníčků, panenky Barbie a další. 
K největším raritám patří interaktivní vlak z 520 kg čokolády, 
socha Jaromíra Jágra v životní velikosti, socha Mr. Beana a jeho 
Minicooper, marcipánový model náměstí v Táboře, konvoj Žiž-
kova vojska, hlava indiána, pes Gump v životní velikosti a další 
zajímavosti.

Po sladkém občerstvení a prohlídce přilehlé staré části Tá-
bora jsme se vydali na cestu k domovu. Počasí nám jako vždy 
přálo a  díky skvělé organizaci zájezdu a  schopnostem pana 
řidiče Michla jsme v pořádku dorazili zpět.

Budeme se těšit na další výlet.
                            Irena Rutarová

zámek Březnice kostel Nanebevzetí Panny Marie Klokoty

Muzeum čokolády Tábor
Jaromír Jágr



V neděli 10. dubna se v 9.00 hodin otevřely dveře bývalé školy a návštěv-
níci si mohli v jedné z tříd prohlédnout vystavené velikonoční kraslice zdo-
bené různými technikami, přečíst si historii velikonočních tradic a  zvyků, 
nasát atmosféru a inspiraci pro nastávající velikonoční svátky. Část expozice 
nám zapůjčil Spolek lidové tvorby z Hradce Králové, kterému ještě jednou 
děkuji. Poděkování patří i paní Haně Míčové čp. 79, která na výstavu zapůj-
čila své batikované kraslice.

Byly vystaveny různé velikonoční dekorace, zvykoslovné pečivo (maza-
nec, jidáše, beránek), zdobené perníčky s perníkovou vesnicí nebo pomláz-
ky. Na třech panelech jsme mohli vidět část sbírky poválečných pohlednic 
s velikonoční tématikou (nejstarší z nich pocházela z roku 1946). Bylo zají-
mavé pozorovat, jak se v průběhu desetiletí měnily motivy a techniky. Vý-
stavní panely návštěvníkům představily také sbírku českých a slovenských 
poštovních známek s velikonoční tématikou a příležitostná poštovní razítka.

Kromě výstavy byly připravené dětské dílničky (zdobení perníčků, zdo-
bení papírových vajíček, výroba náramků). V obou třídách vystavovali a pro-
dávali své zboží řemeslníci z blízkého okolí. Návštěvnost byla poměrně vy-
soká, a to nejen z naší obce, ale i z blízkého či vzdálenějšího okolí. Výtěžek 
z dobrovolného vstupného byl předán Obecnímu úřadu k úhradě vzniklých 
nákladů. Na závěr chci poděkovat Obecnímu úřadu za podporu a za poskyt-
nutí prostor pro tuto akci.             Jana Okrouhlá

Dlouhopolský zpravodaj

Oslavy MDŽ 
Po delším čase Vás všechny zdravím.  

Konečně jsme se dočkali rozvolnění kovido-
vých opatření. S nadšením a chutí jsme mohli 
uspořádat jeden z nejkrásnějších svátků v roce 
a to oslavu MDŽ. I když se vyskytly nějaké kom-
plikace, oslavu se nám podařilo uskutečnit 6. 3. 
Vše jsme měli připravené, jako na každou akci, 
kterou připravujeme pro občany naší malé 
vesničky. Trochu s obavami jsme čekali, kolik 
lidí se zúčastní. Třída v budově bývalé školy 
se pomalinku, ale jistě po 14 hodině začala pl-
nit. Nervozita opadla a my jsme si s ostatními 
mohli nedělní odpoledne užít.

Děkujeme všem, kteří přišli, a doufám, že 
se na Vás můžeme těšit na dalších akcích, které 
pro vás připravujeme. Chtěla bych poděkovat 

za podporu i těm, kteří se chystali na posezení, ale bohužel se ze zdravotních nebo jiných důvodů nemohli dostavit. 
Kytičky s přáním krásného jara jsme jim předali osobně.

Všem přeji pevné zdraví, krásné a klidné jaro.                      Pavla Průšová

Velikonoční tvořivé odpoledne
Po vynucené dvouleté pauze způsobené koronavirovou 

nákazou jsme se 16. 4. 2022 sešli v hojném počtu v budově 
bývalé školy v Dlouhopolsku, tentokráte na akci Velikonoč-
ní tvoření.

Tvořit přišlo hodně dětí v doprovodu svých rodičů a praro-
dičů, a každý si mohl vyrobit nějakou tu velikonoční výzdobu  
a ozdobu, ať už uplést pomlázku z proutí, papírové vejce 
vymalovat podle svých představ, velikonočně si vyzdo-
bit skleněnou vázičku, vytvořit řetěz z papírových zajíčků, 
nebo třeba jiné velikonoční dekorace v  podobě kytiček 
z  vlny a dalšího. Všichni tvořili s  velkým zaujetím a účast 
byla velká, nechybělo ani menší pohoštění.

Děkujeme všem, kteří se na akci podíleli, též jsme rádi 
za velkou účast po dlouhé pauze a těšíme se na další tako-
vou akci.                                   Jana Krasická

Velikonoční prodejní výstava
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55. výročí založení Jednotného zemědělského družstva Dlouhopolsko
Přípravný výbor pro založení JZD v Dlouhopolsku byl potvrzený 1. dubna 1953. 

Ustavující valná hromada proběhla 15. srpna 1957 a přítomní zde zvolili první 
představenstvo družstva ve složení: Jaroslav Hrdina čp. 114 - předseda, Emil Volej-
ník čp. 65 - místopředseda, František Steklý čp. 86 - účetní, František Bydžovský čp. 
71 - živočichář, Josef Šafařík čp. 92 - hospodář, členové představenstva: Leopold 
Hájek čp. 4, Josef Barták čp. 88, Jaroslav Tománek čp. 29, Václav Hrdina čp. 30, Dra-
homíra Šafránková čp. 33 a Josef Posejpal čp. 37. 

Vesnické noviny Poděbradska (24. srpna 1957): „V Dlouhopolsku zlomili oko-
vy zaostalého hospodaření. Dne 15. srpna 1957 se 106 občanů obce Dlouhopolska 
rozhodlo pro společné hospodaření. Nové družstevníky pozdravil předseda ONV  
s. Homolka. Rolníkům byly vysvětleny stanovy JZD, investiční výstavba, finanční strán-
ka družstva a důchodové a sociální zabezpečení. Předsedou byl jednomyslně zvolen 
střední rolník Jaroslav Hrdina. Byl přijat provozní řád III. typu. Rovněž byl podán návrh 
na provedení HTÚP a stavbu kravína. Vítáme nové družstevníky do našich řad. Pevně 
věříme, že se přičiní, aby život v Dlouhopolsku byl stále lepší a radostnější.“

Členové Jednotného zemědělského družstva začali společně hospodařit  
od 1. ledna 1958 na 332 ha zemědělské půdy. V roce 1959 se výměra zvýšila při-
dělením pozemků „na Bílých“ o 22 ha. Zakládajících členů bylo 109, z toho 74 žen. 
Jako tažnou sílu družstvo používalo 5 párů koní. Hovězí dobytek si členové JZD 
ponechali dalšího půl roku doma. Kdo sváděl jen jednu krávu, musel ji odevzdat do společného chovu ihned - do stájí v čp. 
19, 2 a 8. Telata byla ustájena v chlévech čp. 91, 56 a 37. V Brzákově stodole bylo asi 60 kusů dobytka, býčci na dodávku byli 
v čp. 23 a 16. Hříbata ošetřoval Jan Lelek čp. 98, který si je na noc bral domů. Záhumenky se členům družstva přidělovaly ve 
výměře 0,5 ha na nemovitost. Osivo nebylo k dispozici a členové tak museli povinně odevzdat 1 q obilí a 1 q brambor na  
1 ha vnesené půdy. Vložený majetek se členům proplácel tak, že 20 % ceny se převedlo do nedělitelného fondu a zbytek se 
po několik roků splácel. Koně se při svodu propláceli ihned, prasnice se dávaly do společného ustájení „na podíl“. Rozorání 
mezí a podzimní orbu k setí provedli pracovníci Státní traktorové stanice. Setí ozimů zvládli členové družstva už společně  
a zrno zavláčeli kravskými potahy. Podle usnesení členské schůze musel každý člen družstva odpracovat 100 hodin zdarma, 
ostatní odpracované hodiny se převedly na jednotky a splácely se až na jaře 1959. Odměna za pracovní jednotku činila 13,50 
Kčs a hodinová sazba mzdy byla 0,20 jednotky. Družstvo vlastnilo jen jeden traktor Zetor 25A. Jeho člen, Josef Krupka čp. 
91, pracoval jako traktorista ve stanici STS Opočnice a jezdil i do Dlouhopolska. V té době měla nad JZD patronát Rákosárna 
v Městci Králové, která půjčovala svůj traktor a její pracovníci pomáhali při jednocení cukrové řepy a při sklizni zemědělských 
plodin. Z polí se cukrovka svážela koňmi na prostranství před čp. 3 a zde se ručně nakládala na valníky - vzhledem k nedo-
statečnému vozovému parku se za jeden traktor zapřahaly i 4 vozy. Cukrová řepa se odvážela do cukrovaru v Dymokurech 
a zpět se přivážely řízky. Pět polních skupin utvořily ženy a jedna skupina pod vedením Františka Bartáka čp. 69 pěstovala 
zeleninu. Ještě v roce 1958 se družstvo rozhodlo postavit společný kravín. Se stavbou se začalo na podzim a v hrubé stavbě 
se díky vysokému pracovnímu nasazení podařilo kravín dokončit za 4 měsíce v průběhu zimy. Na stavbě pracovali zedníci 
Václav Veselý čp. 42 a Josef Hájek čp. 9, vedoucím byl Emil Volejník čp. 65. Střecha se zhotovila až na jaře 1959. Pracovalo se 
na dvě směny (i v době silných mrazů), ženy přehazovaly písek a míchaly maltu, muži přidávali. Malta se nakládala na vůz 
tažený koňmi, který objížděl stavbu stále do kola. Aby se mohla vykopat jáma na septik, navezlo se na místo výkopu dříví  
a po dobu 3 dnů se nepřetržitě topilo, aby půda rozmrzla.  Podle projektové dokumentace měl kravín stát 1 200 000 Kčs, ale 
byl postaven pouze za 450 000 Kčs. Definitivně byl dokončen dne 27. června 1959 a byly zde ustájeny krávy.

Na jaře 1958 se plečkovala řepa šesti páry koní, jařiny se rovněž sely pomocí koní. Ke sklizni v roce 1958 mělo družstvo 
připraveno dva samovazy a dva samovazy zapůjčila Rákosárna jako patronátní závod. Obilí se stavělo do panáků, sváželo 

pěti páry koní a dvěma traktory do stodol a mlátilo 
se na mlátičkách. Výmlat se prováděl i v prostoru ci-
helny a sláma se následně rozvážela do stájí, kde byl 
ustájený dobytek. Sklad vymláceného obilí byl v čp. 
23 a 8, v cihelně byl sklad brambor a skladovala se 
zde i krmná řepa. 

V  roce 1959 družstvo zakoupilo automatickou 
mlátičku a v roce 1961 druhou. V roce 1963 se poda-
řilo koupit za sníženou cenu od státního statku v Jičí-
ně první kombajn.

Od 1. ledna 1975 bylo dlouhopolské družstvo 
připojeno k JZD Velký říjen se sídlem ve Velkých Vý-
klekách. V kronice obce Běrunice se píše: „Ne všichni 
družstevníci z Dlouhopolska pochopili výhody spojení 
s velkým ekonomickým celkem a vedení JZD Velký říjen 
mělo ze začátku často problémy s pracovní morálkou. 
Potíže trpělivě vysvětlovalo a řešilo.“ 
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Ze života obce

Přistěhovali se:
Ladislava Dusová

Štěpánka Dusová a Tomáš Havír čp. 82
Zemřeli:

Marie Maršíková čp. 85 (* 1928)
Naši jubilanti:

duben
85 let – Ludmila Karásková čp. 113

květen
65 let – Jana Maršíková čp. 85

60 let – Zdeňka Řízková čp. 129
červen

85 let – Miloslava Samková čp. 49
85 let – Miroslav Svoboda čp. 113

87 let – Dagmar Martínková čp. 117
75 let – Zdeněk Novák čp. 46

75 let – Antonín Štědronský čp. 26
70 let – Bohumil Šafránek čp. 134

Zdeňka Šidlíková
V  pátek 4.  března jsme se ve 

smuteční obřadní síni v Městci Krá-
lové rozloučili s paní Zdeňkou Šidlí-
kovou čp. 70, která zemřela 28. úno-
ra ve věku nedožitých 83 let. Byla od 
roku 1975 členkou Sboru dobrovol-
ných hasičů a od roku 1972 členkou 
Sokola Dlouhopolsko (zde zastávala 

v  letech 1977 - 1980 funkci zdravotníka). Pracovala 
i jako členka sociální, kulturní a školské komise MNV 
Dlouhopolsko v letech 1979 - 1986. Čest její památce!

Marie Maršíková 

V úterý 29. března zemřela naše 
nejstarší občanka paní Marie Mar-
šíková čp. 85. Narodila se 2. 4. 1928 
v  Běrunicích manželům Josefu 
a  Marii Svobodovým. Po absolvo-
vání základní školy byla zaměstna-
ná v  kanceláři lihovaru v  Libouchci 
u Děčína. Po sňatku s Josefem Mar-

šíkem z Prahy pracovala jako lesní dělnice v Oboře. 
Po narození dětí se stala zaměstnancem ČSD - ob-
sluhovala hradlo železničního přejezdu u Chlumce 
nad Cidlinou, Žehuně a  zastávky Choťovice pod 
Oborou. Jejím posledním zaměstnavatelem bylo 
Lesnické odborné učiliště v Oboře, kde pracovala 
jako uklízečka a v kuchyni. V roce 1988 odešla do 
důchodu.

Nyní je v Dlouhopolsku nejstarší paní Libuše Al-
brechtová čp. 75 (* 19. 12. 1929).

Čp. 31
Dům postavil v roce 1808 (dřevěný, krytý došky) Václav Horáček z čp. 5. Vyhořel v roce 1889 - tehdy došlo k jeho přestavbě 

(kámen, krytý taškami) a posunul se na hranici domů v ulici. Podruhé vyhořel v roce 1895. Ke stavbě nového domu došlo 
v roce 1905, jeho rekonstrukce proběhla v roce 1961.

První hospodář, Václav Horáček, dům postoupil v roce 1841 synovi Václavovi. V roce 1875 pozůstalost dědí Jan Horáček. 
V roce 1910 se s jeho dcerou Marií oženil Josef Steklý z čp. 36. Současný majitel čp. 31, Vladimír Steklý, je již šestou generací 
rodu Horáčků a Steklých.

čp. 31 – 1993 čp. 31


